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Scherper zicht op  
energieprestatie  
met NTA 8800

Of het nu publieke of private partijen zijn, iedere vastgoedei-
genaar krijgt ermee te maken: NTA 8800. De nieuwe metho-
de voor de bepaling van de energieprestatie van gebouwen 
treedt op 1 januari 2021 in werking. De vraag is of het er 
ook beter op wordt. Marnix Ottens van Spacewell is in ieder 
geval erg benieuwd naar de eerste resultaten en ervaringen 
volgend jaar.

De NTA 8800 vervangt vier normen voor de bepaling van de 
energieprestaties en maakt het er daarmee een stuk overzich-
telijker op. NEN 7120, NEN 8088-1, NEN 1068 en de bepalings-
methoden NV en ISSO 75.3: ze worden allemaal buiten werking 
gesteld.

Nog een voordeel: met NTA 8800 kunnen vastgoedeigenaren 
voor elk gebouw de energieprestatie bepalen, of het nu be-
staande bouw of nieuwbouw betreft. De methode voldoet aan 
de Europese richtlijn Energieprestatie Gebouwen (EPBD) en kan 
worden gebruikt om te laten zien hoe het gebouw op energie-
gebied presteert.

Het verschil ten opzichte van de huidige indicatoren EPC en 
EI is dat de energieprestatie voortaan wordt uitgedrukt in de 
energiebehoefte (kWh) per vierkante meter (m2 ) per jaar (jr), 
met daarbij een onderscheid in duurzaam opgewekt en fossiel. 
Voor de verzameling van de benodigde data moet een beroep 
worden gedaan op vakbekwame, onafhankelijke inspecteurs. 
Zij bepalen aan de hand van allerlei objectinformatie en met 
behulp van een softwareprogramma de EP-score. Op basis 
daarvan wordt het energielabel bepaald.

Het gaat hier dus om een berekend getal, dat vervolgens naar 
een nieuw labelniveau wordt vertaald. Deze nieuwe labels 
wijken iets af van de labels, die op dit moment worden gehan-
teerd.

Weerbarstige materie
Het klinkt allemaal logisch en overzichtelijk. Maar in de praktijk 
blijkt de materie toch iets weerbarstiger te zijn, vertelt Marnix 
Ottens. Hij is sinds 2015 namens softwareleverancier Space-
well betrokken geweest bij het ontwikkelingsproces van de 
NTA 8800. “Eigenlijk waren er lange tijd veel onduidelijkheden 
bij softwareleveranciers. Als er een nieuwe norm verschijnt, 
ontvangen zij van de overheid een blauwdruk waar ze mee 
aan de slag kunnen gaan. Maar deze blauwdruk werd continu 
aangepast en veranderd door voortschrijdend inzicht van de 
deskundigen.”
Het ontwikkelproces is daardoor met horten en stoten gegaan. 
“Er waren bij sommige onderdelen heel veel vragen voor de 
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deskundigen die de NTA hadden opgesteld. Het proces duurde 
daardoor veel langer dan verwacht. Vanwege deze geconsta-
teerde omissies in de norm, heeft de minister van Binnenlandse 
Zaken de ingangsdatum van NTA 8800 ook meerdere keren 
moeten uitstellen.”

Aantal aanbieders beperkt
Het bleek voor de softwareleveranciers een enorme opgave 
om met al die onzekerheid en langere doorlooptijd rekening te 
houden. Nu zijn er nog maar drie leveranciers die een software 
oplossing leveren voor de NTA 8800 energieprestatieberekening. 
“Let wel: dat waren er in 2010 nog acht. Maar als de kosten voor 
de ontwikkeling van de software zo hoog worden en de door-
looptijd lang is, dan is samenwerking wel een logisch gevolg.”

Spacewell stopte zelf met de ontwikkeling van een eigen ap-
plicatie en besloot strategisch te gaan samenwerken met Vabi 
Software. “De meeste van onze klanten zijn inmiddels overge-
zet op de software van Vabi: Assets Energie. Samen met Vabi 
software zorgen wij dat deze klanten worden klaargestoomd 
voor de nieuwe normering en energieprestatiesoftware.” An-
dere leveranciers zijn DGMR Software en Earth Energie Advies, 
die samen de online software Uniec 3 aanbieden, en De Twee 
Snoeken met haar applicatie Bouwconnect. 

Inspecties
Inspecties van EPA-adviseurs zijn vereist om de gebouwinfor-
matie te verzamelen die nodig is om tot een berekening van de 
nieuwe energieprestatie te komen. Deze EPA-adviseurs moeten 
bevoegd zijn om inspecties te mogen verrichten op basis van 
de NTA 8800. Daar ligt ook nog een potentieel knelpunt.

Otten: “Alle EPA-adviseurs die in Nederland actief zijn moe-
ten opnieuw examen doen. Gelukkig komen er wel nieuwe 
adviseurs bij vanuit de nieuwbouw sector. Maar de materie 
zelf is een stuk pittiger geworden. Er is veel meer kennis nodig 
dan voorheen, met name of het gebied van installatietechniek. 
Niet iedereen haalt de eerste keer het examen. Het is dan ook 
spannend hoeveel adviseurs er begin 2021 gecertificeerd zullen 
zijn.”

Is Ottens al met al positief over de inwerkingtreding van NTA 
8800? “Het is absoluut winst dat er nu één norm is voor alle 
gebouwen”, antwoordt hij. “Het is echter afwachten wat het 
effect zal zijn op de energielabels.”

 
 
Meer informatie:
www.nen.nl/bouw/energieprestatie-en-duurzaamheid/ 
energieprestatie 
www.gebouwenergieprestatie.nl/bepalingsmethode/

 

Nog geen sturing  
op feitelijk  
energieverbruik 
 
In de nieuwe systematiek volgens NTA 8800 wordt de ener-
gieprestatie nog steeds aan de hand van formules berekend. 
Het Bouwstenen-netwerk pleitte in de publicatie ‘Route 
verduurzaming maatschappelijk vastgoed’ van mei 2019 juist 
voor een andere aanpak: sturen op het feitelijke energiever-
bruik van een gebouw, eveneens uitgedrukt in kWh/m2/jaar.
Aan de hand van dit getal kan steeds worden nagegaan wat 
het feitelijk resultaat is van een nieuw pakket aan investe-
ringen. Via benchmarks kan vervolgens worden bezien hoe 
het gebruik zich verhoudt tot die van andere gebouwen met 
dezelfde functie. Op basis van ketenverantwoordelijkheid 
(in plaats van split incentives) kunnen gebouweigenaren en 
-gebruikers afspraken maken over de te treffen maatregelen 
die de een gebouwgebonden en de ander gebruiksgebonden 
kan nemen. Samen kunnen ook ze zoeken naar de meest 
kosten-effectieve maatregelen. Afspraken hierover kunnen 
via de huur- of gebruikscontracten worden verrekend. Sturen 
op feitelijk energiegebruik leidt tot minder administratieve 
lasten, meer samenwerking en meer innovatie.
In 2019 hebben ook diverse lokale bestuurders zich voor dit 
voorstel uitgesproken. Zo stelde de Arnhemse wethouder 
Roeland van der Zee in de vorige editie van In Control dat 
feitelijke informatie over het energieverbruik noodzakelijk is 
om de juiste maatregelen te kunnen nemen en realistische 
doelstellingen te hanteren. Ook vastgoedbeleggers, banken 
en adviesbureaus, verbonden aan de Dutch Green Building 
Council (DGBC), hebben de overheid verzocht te normeren op 
werkelijk energieverbruik en niet op basis van labels. 

Marnix Ottens


